



الجمهورية العربية السورية
Syrian Arab Republic

H.E Ambassador Milad ATIEH
Permanent Representative of Syrian Arab Republic
To the OPCW

**Agenda Item Nine: “Draft Annual Report of the OPCW on the
Implementation of the Chemical Weapons Convention in 2023”**

9-12 July 2024

Please Check Against Delivery

The following is the response of the Syrian Arab Republic to the “Draft Annual Report of the OPCW on the Implementation of the Chemical Weapons Convention in 2023”

Firstly, in principle, the Technical Secretariat of the Organization must reflect in its reports the work and activities it undertakes, and all its activities must be consistent with what it stipulates, and these reports must be unanimously agreed upon by all countries, and such reports must not be approved by vote, without taking the concerns of States Parties into account.

Secondly, in accordance with subparagraph (b) of paragraph /32/ of Article Eight of the Convention, one of the tasks of the Executive Council is to consider the Organization’s draft report on the implementation of the Convention and submit it to the Conference. In Paragraph 31 of Article Eight of the Convention, one of the important tasks entrusted to the Council is to promote the effective implementation of and compliance with the Convention. As for Paragraphs 20 and 21 of Article Eight, one of the TS’ primary tasks is to supervise the implementation of the Convention, work to strengthen its subject and purpose, and correct and remedy any situation that constitutes a violation of its provisions.

Thirdly - Based on what was stated above, Syria, along with the majority of States Parties, called for strict adherence to what is stipulated in the Convention, and that the Executive Council and the Conference of States Parties correct and remedy the violations committed by some well-known countries by passing and imposing decisions that blatantly contravene the provisions of the Convention, such as: the decision of the Fourth Special Session of the Conference of States Parties in 2018 and the decision of the 28th session of the Conference of States Parties entitled “Addressing the Threat from the use of Chemical Weapons”. Addressing and correcting this defect is the responsibility of the Executive Council and the Conference of States Parties, which requires canceling all decisions, issued which contradict the provisions of the Convention.

Fifthly, since 2019, the draft Convention Implementation Report has received many discussions and objections from a number of States Parties, and every time, Western countries continue to violate the provisions of the Convention for purely political motives, without paying attention to the duty to adhere to the provisions of the Convention.

Sixthly, based on the above, the Syrian Arab Republic calls upon all States Parties, the Technical Secretariat and the Executive Council, to strictly adhere to the provisions of the Convention, take into account the valid concerns of many countries, and stop committing these flagrant

violations of its provisions, and thus delete the following paragraphs from the draft report. Implementation of the Convention for the year 2023:

- In paragraph 1-22. Adding what was stated in the conclusions of the report of the tenth inspection round of the Center for Scientific Studies and Research (SSRC) regarding Syrian cooperation.
- In paragraphs 1-39 to 1-44, everything related to the illegal Investigation and Identification Team must be deleted, considering that attributing responsibility contradicts the provisions of the Convention and the powers of the United Nations Security Council.
- In paragraph 1-43, we reiterate that the Memorandum of Understanding concluded between the Organization and the International, Impartial, Independent Mechanism (IIIM), regarding providing access and transferring information and evidence regarding the alleged incidents in Syria to that mechanism (IIIM), violates the provisions of the Convention and without the slightest consideration of the Convention's annex on confidentiality, as it is Transferring information related to a State Party to the Convention (Syria) without its consent. The Secretariat also exceeded the Organization's mandate when it signed a Memorandum of Understanding with the Impartial and Independent Mechanism of

the United Nations. This constitutes a violation of Paragraph 34 of Article 8.

I request that this statement be considered a document of the 106th session of the Executive Council and published on the organization's external website and the Catalyst.



الجمهورية العربية السورية
Syrian Arab Republic

**بيان السفير ميلاد عطية
المندوب الدائم لدى منظمة حظر الأسلحة الكيميائية
رئيس وفد الجمهورية العربية السورية
أمام الدورة المائة وستة للمجلس التنفيذي
البند التاسع: مشروع تقرير تنفيذ الإتفاقية عن عام 2023
9-12 تموز 2024**

الرجاء المراجعة أثناء الإلقاء

وفيما يلي رد الجمهورية العربية السورية على "مشروع تقرير منظمة حظر الأسلحة الكيميائية عن تنفيذ اتفاقية الأسلحة الكيميائية في عام 2023"،

أولاً، من حيث المبدأ، يتوجب على الأمانة الفنية للمنظمة أن تعكس في تقاريرها ما تقوم به من عمل وأنشطة، وأن تكون جميع أنشطتها متوافقة مع ما تنص عليه، وأن تحظى هذه التقارير بإجماع جميع الدول، لا أن يتم اعتماد مثل هذه التقارير من خلال التصويت، من دون أخذ مشاغل الدول الأطراف بعين الاعتبار.

ثانياً، وفقاً للفقرة الفرعية (ب) من الفقرة /32/ من المادة الثامنة للاتفاقية، فإن من مهام المجلس التنفيذي النظر في مشروع تقرير المنظمة عن تنفيذ الاتفاقية وتقديمه للمؤتمر. وفي الفقرة /31/ من المادة الثامنة من الاتفاقية، فإن من المهام الهامة المنوطة بالمجلس تعزيز تنفيذ هذه الاتفاقية والامتثال لها على نحو فعال. أما في الفقرتين /20/ و /21/ من المادة الثامنة من الاتفاقية، فإن المؤتمر من مهامه الأساسية الإشراف على تنفيذ الاتفاقية، والعمل على تعزيز موضوعها والغرض منها، وإصلاح وعلاج أي حالة تشكل مخالفة لأحكام الاتفاقية.

ثالثاً- بناءً على ما ورد أعلاه، دعت سورية ومعها غالبية الدول الأطراف إلى التقيد الصارم بما تنص عليه الاتفاقية. وأن يقوم المجلس التنفيذي ومؤتمر الدول الأطراف بتصحيح وعلاج المخالفات التي تم ارتكابها من قبل بعض الدول المعروفة عبر تمرير وفرض قرارات تخالف بشكل صارخ أحكام الاتفاقية، مثل: قرار الدورة الإستثنائية الرابعة لمؤتمر الدول الأطراف عام 2018 وقرار الدورة الـ /28/ لمؤتمر الدول الأطراف المعنون بـ التصدي للتهديد الناشئ عن استخدام الأسلحة الكيميائية. - إن معالجة هذا الخلل وتصحيحه هي من مسؤولية المجلس التنفيذي ومؤتمر الدول الأطراف، يستوجب إلغاء كل ما صدر من قرارات تخالف نصوص الاتفاقية.

خامساً، منذ عام 2019، حظي مشروع تقرير تنفيذ الاتفاقية بالكثير من النقاشات والاعتراضات من قبل عددٍ من الدول الأطراف. وفي كل مرة، كانت الدول الغربية تستمر في الإمعان بمخالفة نصوص الاتفاقية لدوافع سياسية بحتة، من دون الاكتراث بواجب التقيد بأحكام الاتفاقية. سادساً، بناءً على ما تقدم، فإن الجمهورية العربية السورية تناشد جميع الدول الأطراف، والأمانة الفنية للمنظمة والمجلس التنفيذي، بالتقيد الصارم بنصوص الاتفاقية وأخذ المشاغل المُحققة للعديد من الدول بعين الاعتبار والتوقف عن ارتكاب هذه المخالفات الفاضحة لأحكام الاتفاقية، وبالتالي شطب الفقرات التالية من مشروع تقرير تنفيذ الاتفاقية عن عام 2023 وهي:

في الفقرة 1-22 . إضافة ما جاء في استنتاجات تقرير جولة التفتيش العاشرة على مركز الدراسات والبحوث العلمية حول تعاون سورية.

في الفقرات من 1-39 ولغاية 1-44، يجب شطب كل ما يتعلق بفريق التحقيق وتحديد الهوية غير الشرعي، على اعتبار أن إسناد المسؤولية يتعارض مع أحكام الاتفاقية ومع صلاحيات مجلس الأمن التابع للأمم المتحدة.

في الفقرة 1-43، نُعيد التأكيد بأن مذكرة التفاهم المبرمة بين المنظمة والآلية الدولية المحايدة المستقلة، بشأن إتاحة الوصول ونقل المعلومات والأدلة الخاصة بالحوادث المزعومة في سورية إلى تلك الآلية (IIIM)، تخالف أحكام الاتفاقية ودون أدنى مراعاة لمرفق الاتفاقية المتعلق بالسرية، حيث يتم نقل معلومات تتعلق بدولة طرف في الاتفاقية (سورية) من دون موافقتها. كما أن الامانة تجاوزت ولاية المنظمة عندما قامت بتوقيع مذكرة تفاهم مع الآلية المحايدة والمستقلة التابعة للأمم المتحدة. وهذا يُشكل خرقاً للفقرة 34 من المادة 8/.

أرجو اعتبار هذا البيان وثيقة من وثائق الدورة السادسة بعد المائة للمجلس التنفيذي ونشرها على الموقع الخارجي للمنظمة والكاتليست.